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Brycinus epuluensis, a new species  
from the Epulu River (Congo basin), Africa  

(Teleostei: Alestidae)

Eva Decru*, Emmanuel Vreven*, Oumar Sadio** and Jos Snoeks*

Brycinus epuluensis, new species, is described from the Epulu River, an affluent of the Ituri River (Aruwimi basin, 
Middle Congo basin, DR Congo). It most closely resembles the widespread species B. imberi from the nurse group, 
although it has a broad black mid-lateral band on the body, which is absent in B. imberi. This black band is, how-
ever, also present in specimens from the neighbouring population in the Ituri River itself. Brycinus epuluensis 
differs from the types of B. imberi and its five junior synonyms, as well as from the neighbouring Ituri population, 
mainly in having only 6 instead of 8 premaxillary teeth, arranged in a single row. This low number of premaxil-
lary teeth is characteristic for species of the longipinnis group. However, B. epuluensis differs from all members 
of the longipinnis group by the absence of a fronto-parietal fontanelle in adults and the following combination 
of characteristics: 18-22 lateral line scales and 12-15 branched anal-fin rays. The Ituri population could not be 
separated from B. imberi and most of its synonyms on morphometrics, but does differ by the presence of the black 
mid-lateral band. 

Brycinus epuluensis, nouvelle espèce, est décrite de la rivière Epulu, un affluent de la rivière Ituri (bassin Aruwimi, 
bassin du Congo Moyen, RD Congo). Elle ressemble plus à l’espèce largement distribuée qu’est Brycinus imberi 
du groupe nurse, mais présente une large bande noire horizontale mi-latérale alors que chez B. imberi cette bande 
est absente. Toutefois, cette bande noire est aussi présente dans des spécimens de la population voisine de la rivière 
Ituri. Brycinus epuluensis diffère des types de B. imberi et de ses cinq synonymes juniors, ainsi que des spécimens 
de la population voisine de la rivière Ituri, principalement en ayant seulement 6 au lieu de 8 dents prémaxillaires, 
disposées en une seule rangée. Ce nombre de dents prémaxillaires est typique des espèces du groupe longipinnis. 
Néanmoins, B. epuluensis diffère de tous les membres du groupe longipinnis par l’absence de la fontanelle fron-
to-pariétale chez les adultes, ainsi que par la combinaison des caractères suivants: 18-22 écailles en ligne latérale 
et 12-15 rayons branchus à la nageoire anale. La population de la rivière Ituri n’a pas pu être séparée de B. imbe-
ri et la plupart de ses synonymes par la morphométrie, mais diffère toutefois par la présence de la bande noire 
mi-latérale. 
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